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ÚVOD:  
Ja a moji ľudia

Počas volebnej noci na jeseň 2023 neprišli pred
stavitelia Smeru po oznámení konečných vý
sledkov medzi novinárov. Namiesto toho vyšli 

na balkón a v skvelej nálade spievali „Na Kráľovej holi“.
Nebolo sa veľmi čomu čudovať: tri a pol roka pred‑

tým, vo februári roku 2020, utrpel Smer zásadnú poráž‑
ku v predchádzajúcich parlamentných voľbách a Igor 
Matovič po nich vytvoril vládnu koalíciu, ktorá dispo‑
novala dokonca ústavnou väčšinou. Popularita Smeru 
klesala a v januári 2021 dosiahla podľa Focusu historic‑
ké minimum – 9,1 %. Takto zle na tom Smer za vyše dve 
desaťročia ešte nebol.
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V kuloároch sa navyše dlhodobo povrávalo, že Robert 
Fico sa namiesto riešenia straníckych problémov ve‑
nuje riešeniu problémov vlastných, a to najmä pomo‑
cou alkoholu. Aj na verejnosti v tom čase niekoľkokrát  
pôsobil dojmom nie celkom triezveho človeka. Inými 
slovami – niečo bolo treba robiť, ale Robert Fico to ne‑
robil. A to mal navyše na krku vládu Igora Matoviča, 
ktorý otvorene deklaroval, že jeho cieľom je nastolenie 
spravodlivosti, a teda vyvodenie trestnoprávnej zodpo‑
vednosti voči predstaviteľom predchádzajúcej garni‑
túry. Nedalo sa tomu rozumieť inak ako práve tak, že 
Robert Fico má skončiť vo väzení.

No a akoby to všetko nestačilo, o niekoľko mesiacov 
sa osamostatnila aj Ficova dvojka a posledný smerácky 
predseda vlády Peter Pellegrini, ktorý evidentne usúdil, 
že Smer patrí do minulosti a dozrel čas na novú, mo‑
dernú a európsku sociálnu demokraciu – ktorou, mimo‑
chodom, kedysi dávno bol aj samotný Smer. Alebo ňou 
prinajmenšom chcel byť. Alebo sa tváril, že ňou byť chce.

Peter Pellegrini získal v parlamentných voľbách 
v roku 2020 o 170 000 preferenčných hlasov viac ako 
Robert Fico. V apríli 2020 oznámil svoju ambíciu kan‑
didovať za predsedu Smeru, následne Fica vyzval na 
odstúpenie z postu predsedu strany, aby sa Smer, podľa 
jeho slov, vyhol osudu Vladimíra Mečiara alebo Miku‑
láša Dzurindu. Keďže sa nič z toho presne podľa oča‑
kávaní nestalo, Pellegrini 10. júna 2020 oznámil svoj 
odchod. Spolu s ním zo Smeru odišli aj dvaja dovtedajší 
podpredsedovia a desiati poslanci – tretina celkového 
počtu zákonodarcov.
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Po voľbách v roku 2020 si teda Smer prešiel obrov‑
skou krízou a okrem politického prežitia bojoval aj 
o občiansku slobodu svojich čelných predstaviteľov. 
Mnohí vrátane mňa sa domnievali, že politická karié‑
ra Roberta Fica sa chýli ku koncu. Mýlili sme sa. Po 
tom, čo na jeseň 2023 piatykrát zvíťazil v parlament‑
ných voľbách, sa štvrtýkrát stal predsedom vlády.

Otázke, ako a prečo sa mu to podarilo, sa budem 
venovať na inom mieste, nateraz si budeme musieť 
vystačiť s faktickým opisom situácie: predstavitelia 
Smeru po oznámení konečných výsledkov medzi no‑
vinárov neprišli a ako jediná im niečo bola ochotná 
povedať Monika Beňová, ktorá na otázku, či sa im po‑
darí dohodnúť s Petrom Pellegrinim a jeho Hlasom, 
odpovedala celkom jasne, ba dokonca aj pobavene: 
„Hlas? Jasné.“

Nasledovali povolebné rokovania.
Na jednej strane sa nachádzal Smer so Slovenskou 

národnou stranou a na strane druhej Progresívne Slo‑
vensko, Kresťanskodemokratické hnutie a strana Slo‑
boda a solidarita. Peter Pellegrini a Hlas stáli v strede. 
Samotný Pellegrini mal síce aj pomerne silné vyhlá‑
senia a povedal napríklad, že Beňová mala pri svojom 
vyjadrení asi v hlave aj niečo iné ako myšlienky, napo‑
kon sa však pomerne hladko a rýchlo dohodol práve so 
Smerom a SNS.

Aj otázke, ako presne tieto rokovania prebiehali a či 
vôbec boli možné iné koalície, sa budem venovať o nie‑
čo neskôr. V tejto chvíli je podstatné, že výsledkom 
volieb na jeseň 2023 je konzervatívno ‑nacionalistická, 
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populistická a viac alebo menej protieurópska koalícia 
Smeru, Hlasu a Slovenskej národnej strany. A tá sa aj 
pomerne rýchlo pustila do práce: len o pol roka bola 
už zrušená špeciálna prokuratúra, ktorá mala podľa 
Fica na svedomí ľudské obete a porušovanie ľudských 
práv. Vznikla nová verejnoprávna televízia, pretože tá 
stará podľa ministerky kultúry Martiny Šimkovičovej 
tiež porušovala ľudské práva. Viaceré televízie čelili  
bojkotu zo strany vládnych politikov, a tak bola ohro‑
zená samotná existencia diskusných relácií. Novinári 
čelili útokom zo strany koaličných politikov a mnohých 
ich spriaznených ľudí. Viacerí z nich výpovede dostali 
alebo ich sami dali. Mediálny trh sa zásadne zmenil.

Rovnako sa – prinajmenšom rétoricky – zmenil 
aj postoj k Ukrajine a ruskej agresii a oficiálna slo‑
venská zahraničná politika sa orientuje na štyri sve‑
tové strany, hoci, keď na to príde, v skutočnosti to 
platí omnoho menej. Ohrozený je samotný koncept 
životného prostredia, a to, paradoxne, najmä za stra‑
ny ministra Tomáša Tarabu. Ten sa do parlamentu 
prvýkrát dostal v roku 2020 na kandidátke kotlebov‑
cov, v ďalších parlamentných voľbách ako nezávislý 
kandidoval za SNS, ministrom životného prostredia 
sa stal ako alternatíva za Rudolfa Huliaka, a teda z ti‑
tulu svojej funkcie by ochranu prírody mal mať na 
starosti. Tomáš Taraba, pre ktorého sú typické ma‑
nipulácie, klamstvá a šírenie nenávisti, je zároveň aj 
príkladom toho, akí ľudia sa dostali do vedenia štátu: 
rozpor už dávno nespočíva v iných názoroch a predsta‑
vách o riešení problémov. Je to otázka prostej ľudskej 
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úrovne a civilizačného minima. Mimoriadne zásadné 
je, že v apríli 2024 sa prezidentom Slovenskej repu‑
bliky stal Peter Pellegrini. Ten Peter Pellegrini, kto‑
rý sa od Roberta Fica chcel emancipovať, sa napokon 
stal prezidentom Roberta Fica, hoci ešte predtým 
svoju kandidatúru odmietal. Ak sa nestane niečo mi‑
moriadne neočakávané a v zásade nepredvídateľné, 
môžeme s ním v úrade počítať na desať rokov. Ešte 
zásadnejším momentom je atentát na Roberta Fica 
z mája 2024, po ktorom predseda vlády hovorí o pro‑
gresívnej rakovine.

Koalícia pod vedením Roberta Fica má dnes všet‑
ko. Teoreticky by to malo znamenať, že jej nič nestojí 
v ceste a môže Slovensko, tak ako sľubovala, pretvo‑
riť pre dobro občanov, ale to sa, samozrejme, nestane. 
Cieľom predsa bez akýchkoľvek pochýb nie je práca pre 
občanov, ale ovládnutie štátu.

Intenzita, s akou sa pustili do práce, a svaly, ktoré pri 
nej ukazujú, sú istým spôsobom paradoxné, ba dalo by 
sa povedať, že až trúfalé: ani náhodou totiž nemožno 
povedať, že by sa koalícia mohla spoľahnúť na maso‑
vú a jednotnú podporu drvivej, výraznej alebo vlastne 
akejkoľvek väčšiny poslancov.

Strany vládnej koalície predsa spolu vo voľbách zís‑
kali len 43,26 % platných hlasov pri účasti tesne nad 
68 %. Zvolilo ich necelých 1 285 000, teda len 34 % 
oprávnených voličov. Ani v parlamente to nie je žiad‑
na sláva: väčšina sedemdesiatich deviatich poslancov 
nie je žiadnym spôsobom dominantná, veď ju stačí 
porovnať s ústavnou väčšinou deväťdesiatich piatich 
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hlasov, ktorú po svojom víťazstve v roku 2020 mal Igor 
Matovič.1 

Koalícia sa teda ani náhodou nemôže spoľahnúť na 
podporu väčšiny občanov a nemá ani výraznú par‑
lamentnú majoritu. Rovnako navyše neexistuje ani 
garancia, že táto väčšina Smeru, Hlasu a SNS je ne‑
menná, skôr naopak: problém predstavuje napríklad 
Andrej Danko. Ten totiž nemusí mať pod kontrolou 
svoj vlastný poslanecký klub a ani sám nepatrí medzi 
najspoľahlivejších a najvypočítateľnejších politikov. 
Platí to minimálne od augusta 2017, keď ešte ako člen 
koalície so Smerom a Mostom ‑Híd z ničoho nič vyvo‑
lal krízu počas pokojného letného driemania.2 

Niežeby sa tieto problémy nedali vyriešiť; Robert 
Fico je ostatne známy tým, že svoje koalície dokáže 
udržať pokope a vie načúvať požiadavkám svojich ko‑
aličných partnerov. Rozhodne však môžeme povedať, 
že radikálna povaha zmien a razancia, s akou vládna  
koalícia pristúpila k ich realizácii, je výrazne asymetric‑
ká voči mandátu, ktorým disponuje. Povedané ľudským  

1 Mimochodom, Igor Matovič svoju ústavnú väčšinu dosiahol so 
ziskom, ktorý je prakticky totožný s dnešnou koalíciou: v marci 2020 totiž 
koalícia Igora Matoviča získala tesne nad 45 % hlasov pri účasti takmer 66 % 
oprávnených voličov a s celkovým ziskom tesne nad 1 300 000 hlasov. Koalícia 
Roberta Fica získala na jeseň 2023 necelých 44 % pri účasti vyše 68 % a celkovo 
zhruba 1 285 000 hlasov. Matovič mohol počítať s ústavnou väčšinou. Fico len 
s jednoduchou a pomerne tesnou parlamentnou väčšinou. Aj z toho je teda 
vidieť, akú kľúčovú úlohu zohráva pri povolebnom pomere síl to, koľko a akých 
hlasov prepadne.

2 Siedmeho augusta vtedy Andrej Danko z ničoho nič vypovedal koalič-
nú zmluvu a hovoril o absolútnej nevyhnutnosti prenastavenia pravidiel v koalícii. 
Kríza sa skončila po dva a pol týždni dohodou a podpisom dodatku.
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jazykom: niet pochýb o tom, že koalícia zvíťazila v par‑
lamentných aj prezidentských voľbách, ale ani v jed‑
nom prípade nešlo o drvivé víťazstvo. Do istej miery 
ide o samonaplňujúce sa proroctvo; koalícia vyžaruje 
silu, lebo vyžaruje silu, a z tejto pozície sily robí radi‑
kálne zmeny. Jej skutočná sila je však omnoho kreh‑
kejšia.

Vládna koalícia, alebo presnejšie Robert Fico, má 
dnes v slovenskej politike pod kontrolou všetko, a to,  
čo pod kontrolou nemá, pod ňou chce mať. Fico sa 
navyše vôbec netají tým, že mu nejde len o kontrolu 
politiky, ale že politická kontrola má zavládnuť aj tam, 
kde nepatrí – napríklad vo verejnoprávnej televízii. 
Rovnako sa netají tým, že prevzatie moci ne vníma 
ako prirodzené striedanie politických garnitúr, ale 
ako boj. Ide do boja, chce v ňom zvíťaziť a disponuje 
množstvom nástrojov, ktoré mu to umožňujú. Taký 
Andrej Danko navyše otvorene hovorí, že keď už moc 
získal, nehodlá sa jej len tak vzdať (paradoxne sa mu 
to môže stať bez toho, aby sa ho niekto nejako veľmi 
pýtal).

Určite aj vy cítite, že na Slovensku vládne bojová 
atmosféra. To samo osebe nie je veľkou novinkou, ale 
nová je intenzita tohto boja: oponent nie je oponentom, 
ale nepriateľom. Hoci vlastne ani to nie je novinkou, 
veď si stačí spomenúť na to, ako sa o Robertovi Fico‑
vi vyjadroval Igor Matovič (a vďaka tomu vyhral voľby). 
Novinkou však celkom určite je hrozba, že sa táto at‑
mosféra reálne a fyzicky preleje do skutočného sveta; 
vlastne sa to už aj deje.
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Ďalšou novinkou je hrozba, že tieto zmeny s cieľom 
zabezpečiť Ficovu beztrestnosť budú mať nezvratný 
charakter a zásadný vplyv na demokratickú povahu Slo‑
venska. Opäť povedané ľudským jazykom: že sa agresivi‑
ta, zastrašovanie a útoky budú stupňovať, že sa ocitne‑
me na Slovensku, ktoré bude svojou politickou povahou 
niekde medzi orbánovským Maďarskom a Poľskom za 
vlády PiS ‑u (samozrejme, s lokálnymi špecifikami). Jed‑
noducho, existuje oprávnená obava, že onedlho budeme 
žiť v akomsi pokrivenom a neliberálnom zriadení, ktoré 
síce navonok bude vykazovať známky demokracie, ale 
žiadna demokratická súťaž v ňom v skutočnosti existo‑
vať nebude.

*

Myslím, že je fér povedať, ako na tom som ja osobne.
Ekonomicky sa zmietam medzi silným presvedčením, 
že každý by mal mať maximálnu a slobodnú možnosť 
na sebarealizáciu, a rovnako silným presvedčením, že 
nie všetci túto možnosť majú a mali by sme byť soli‑
dárni. Zásadný rozpor medzi týmito dvoma tézami si 
uvedomujem, ale neviem ho vyriešiť.

Ako človek som zároveň presvedčený, že každému 
by sme mali dopriať toľko občianskej slobody, koľko sa 
mu zažiada, aj keď s ním nesúhlasím. Vo svojej pod‑
state si myslím, že vecí, do ktorých sa mám starať, je 
pomerne málo. V slovenskej spoločnosti – o politike 
radšej nehovoriac – mi dlhodobo a čoraz akútnejšie 
chýba empatia.
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Som pevným zástancom členstva Slovenska v Eu‑
rópskej únii a Severoatlantickej aliancii, som presved‑
čený, že máme obrovské šťastie, že ich členmi sme. Ak 
by sme neboli, mali by sme sa celkom určite horšie, a to 
nielen materiálne, ale aj občiansky, civilizačne a bez‑
pečnostne. Rovnako som presvedčený, že nič lepšie ako 
liberálnu demokraciu západného typu sme doteraz aj 
napriek jej chybám nevymysleli. Práve preto som rov‑
nako presvedčený, že najväčšou hrozbou dnes je Robert 
Fico.

Posledné parlamentné voľby, pri ktorých si ľudia 
ako ja mohli povedať, že dopadli naozaj dobre, sa kona‑
li v roku 2010, vláda vtedy vydržala rok a pol a ani ten 
nestál za veľa. Predtým by som to isté vedel povedať 
o voľbách v roku 2002, v ktorých som prvýkrát dispo‑
noval volebným právom. Vtedy som bol takmer ešte 
tínedžer, dnes mám po štyridsiatke, parlamentné voľ‑
by sa za ten čas na Slovensku konali spolu sedemkrát, 
ale podľa mojich predstáv dopadli len dvoje. Od roku 
2010, teda fakticky pätnásť rokov, nič. Ešte aj v roku 
2020 sme síce „vyhrali“, ale v skutočnosti sme prehrali: 
prehralo presvedčenie, že môže existovať alternatíva, 
a to, čo si volič ako alternatívu vybral, sa skončilo de‑
baklom3.

3 O debakli a prehre presvedčenia, že existuje alternatíva, by sa 
ostatne dalo hovoriť aj pri vláde Ivety Radičovej. Debakel to bol a alternatíva sa 
ukázala byť nefunkčná. Posledná funkčná teda existovala v roku 2006; no a to 
sú už takmer dve desaťročia. Aj tá navyše dovládla len vďaka niekoľkým opozič-
ným poslancom, ktorí vtedy náhle zmenili názor (preto o nich bežne hovoríme 
ako o kúpených). Práve vtedy sa zároveň odohrávali aj udalosti zaznamenané 
v Gorile.
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Je to dlhodobo frustrujúce a navyše dnes, s Robertom 
Ficom v jeho mimoriadne agresívnej verzii, už aj veľmi 
vážne. Viem, vidím, počujem a čítam, že nie som sám, 
kto to tak cíti. Je to dokonca aj pochopiteľné: ľudia cítia 
sklamanie, strach a úzkosť. Mnohí so strachom čakajú 
(a Robert Fico sa im vyhráža), mnohí sa naozaj ľudsky 
trápia (a Robert Fico sa im vysmieva).

Tá frustrácia je obrovská a je aj pochopiteľná – ľudia 
z mojej generácie majú za sebou dlhé roky pozorovania, 
ako to nejde. Ľudia z generácie, ktorá porazila Mečiara, 
majú zrazu do činenia s autoritárskym Ficom. Aj ja som 
si v roku 1998 ešte ako šestnásťročný fafrnok, síce bez 
volebného práva, ale s pevným protimečiarovským 
étosom, myslel, že všetko už je vyriešené, všetky otáz‑
ky zodpovedané, všetky boje vybojované a teraz bude 
už len dobre. To isté som si myslel aj v roku 2002, keď 
Mikuláš Dzurinda so šťastím poskladal druhú koalí‑
ciu, a ešte viac v roku 2004, keď sme vstupovali do Eu‑
rópskej únie. Je hotovo, teraz už len byť.

Takto to ale v žiadnom prípade nefunguje a navyše sa 
ukázalo, že to bol aj pomerne zásadný a škaredý omyl. 
Čiastočne ho, našťastie, môžem pripísať na vrub mla‑
díckej naivity, ale to je dnes jedno: píše sa totiž rok 2024, 
štvrtýkrát vládne Robert Fico a situácia nielen na Slo‑
vensku, ale aj v jeho bezprostrednom okolí je taká váž‑
na ako už dávno nie. Ten boj nás čaká znova, je našou 
generačnou úlohou a my ho musíme uchopiť do rúk.

V radoch ľudí ako ja je teda pochopiteľná frustrácia 
z dlhoročných prehier znásobená vážnosťou situá‑
cie. Agresívna politická atmosféra vyvoláva agresivitu 
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v spoločnosti a tá vedie k sklamaniu, strachu, bezmoc‑
nosti, beznádeji a úzkosti. Práve strach, bezmocnosť 
a beznádej sa však zároveň, bohužiaľ, zmenili na akýsi 
začarovaný kruh, ktorý nás ťahá stále hlbšie a hlbšie. 
Myslím si, že je načase, aby moja generácia prevzala 
iniciatívu, ozvala sa, ponúkla riešenie a sformulovala 
nádej. Príbeh o proruskom a zbabelom Slovensku, kto‑
rý si dnes hovoríme, totiž nekopíruje realitu a navyše 
nás k riešeniu nepribližuje, ale od neho vzďaľuje.4 Ten 
príbeh je nepravdivý; to je tá dobrá správa.

Zlá správa je, že slovenská spoločnosť dnes nie je 
polarizovaná, lebo polarizácia predpokladá dve strany. 
Naša spoločnosť je dokonale fragmentovaná a tých de‑
liacich čiar je množstvo. Vysvetlím, prečo za kľúčové 
považujem delenie na spoluprácu a izoláciu, ale okrem 
neho existujú aj ďalšie: liberálno ‑konzervatívne delenie 
alebo delenie na mesto a vidiek.

No a ešte horšia správa je, že z tejto fragmentácie jed‑
noznačne ťaží Robert Fico. Ak teda fragmentácia pretrvá, 
bude z nej ťažiť aj naďalej. Práve on je totiž v takejto situ‑
ácii schopný vytvoriť väčšinu a vládnuť. Budem sa snažiť 
vysvetliť, prečo to tak je a prečo je teda preklenutie frag‑
mentácie v našom záujme. A ako by malo vyzerať.

4 V súvislosti so zbabelosťou som si spomenul na prieskum medzi 
obyvateľmi Rakúska. Rakúsko nie je členom Severoatlantickej aliancie. Na jar 
2024 Rakúšanom položili dve otázky: 1. Mali by sa ostatné členské štáty NATO 
v prípade útoku postaviť na obranu Rakúska? 2. Malo by sa Rakúsko v prípade 
útoku postaviť na obranu ostatných členských štátov NATO? Na prvú otázku, 
teda či by Rakúsko mali brániť členské štáty organizácie, ktorej členom nie je, 
odpovedalo kladne viac ako 72 % respondentov. Na otázku, či by Rakúsko malo 
reagovať recipročne, reagovalo kladne len necelých 14 % respondentov.
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Dnes je pre nás mimoriadne dôležité, aby sme po‑
chopili, aké mýty si hovoríme o sebe samých, o tých 
druhých a o Slovensku a aj to, ako sme sa k nim dostali. 
Ak sa chceme totiž pohnúť ďalej a poraziť Roberta Fica, 
musíme pochopiť, kde dlhodobo robíme chyby – my 
ako ľudia, aj my ako elity. Áno, aj my potrebujeme istú 
sebareflexiu. Situácia je dnes už naozaj vážna a omno‑
ho viac príležitostí mať nemusíme.

Svoj podiel na tomto stave mám aj ja. Dlhé roky som 
predsa písal a hovoril o tom, ako veľmi je na Slovensku 
zle – až kým zrazu nie je naozaj zle. Dlhé roky som pí‑
sal, ako sa nič nedá a nebude dať. Niekto by dokonca 
mohol povedať, že som si na tom postavil značku.

No a potom, jedného dňa niekedy na jar v roku 2023, 
som si uvedomil, že ma to nebaví už nielen písať, ale 
ani čítať. Nie preto, že by situácia bola ružová, ale preto, 
že takto môžem písať pokojne ešte niekoľko ďalších de‑
saťročí, ale ak ma nebaví čítať vlastné texty, je to vážny 
varovný prst. Naozaj sa chcem stať človekom, ktorý ne‑
baví sám seba? Na to som predsa primladý a nezodpo‑
vedá to ani mojej povahe.

Veľa som potom rozmýšľal o tom, čo vlastne moje 
texty robia s čitateľmi. Ako sa asi cítia, keď ich čítajú? Čo 
to v nich vyvoláva, keď si na nich vyventilujem frustrá‑
ciu, ktorá sa vo mne za týždeň nazbierala, a nechám ich 
tak? S čím potom vykročia do sveta, na ulicu, do svojho 
dňa? Rozumiete – písať viem, ale ako s týmto nadaním 
narábam?

Snažím sa to odvtedy robiť inak. Nie preto, že by situá‑
cia bola ružová – je skôr presne opačná –, ale jednoducho  
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preto, že aj realita sa dá opisovať presne, výstižne, tref‑
ne, ba dokonca aj vtipne bez toho, aby z nej kričala bez‑
nádej.

Táto kniha nič nemaľuje naružovo, veď veľmi ani 
nie je čo. Namiesto neustáleho utápania sa vo vlastnej 
bezmocnosti a hneve si však za cieľ dáva pomenovanie 
problémov a ponúknutie riešenia. Nepíšem ju preto, že 
Robert Fico päťkrát zvíťazil v parlamentných voľbách 
a je štvrtýkrát premiérom. To sa úspešným politikom 
síce zriedka, ale predsa len podarí. Nepíšem ju ani pre‑
to, že prešiel niekoľkonásobným politickým prerodom; 
aj to je prirodzené, najmä ak človek v politike pôsobí 
štvrté desaťročie.

Píšem ju práve preto, že Robert Fico dnes podľa môjho 
názoru predstavuje hrozbu pre demokraciu a bezpeč‑
nosť Slovenskej republiky. Koná v príkrom rozpore so 
slovenskými strategickými záujmami a na ich úkor pre‑
sadzuje výlučne záujem vlastný. Prekáža mi to nie ako 
publicistovi s istými politickými preferenciami a hodno‑
tovým nastavením, ale v prvom rade ako občanovi, ktorý 
chce na Slovensku bezpečne, čo najlepšie a najdlhšie žiť.

Robert Fico často hovorí, že ľudia ako ja nemajú radi 
Slovensko a nezáleží im na ňom, ba dokonca, že ho nená‑
vidia. Je to presne naopak: túto knihu píšem práve preto, 
že mi na Slovensku a na jeho budúcnosti záleží. A práve 
preto som zároveň presvedčený, že v záujme Sloven‑
skej republiky je aj nájdenie spôsobu, ako Roberta Fica 
demokraticky, mierumilovne a kultivovane nahradiť 
takou vládou, ktorá hrozbou pre demokraciu a bezpeč‑
nosť Slovenska nebude.
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